And he made the altar of burnt offering of shittim wood: five cubits was the length thereof, and five cubits the breadth thereof; it was foursquare; and three cubits the height thereof.² And he made the horns thereof on the four corners of it: the horns thereof were of the same: and he overlaid it with brass. And he made all the vessels of the altar, the pots, and the shovels, and the basons, and the fleshhooks, and the firepans: all the vessels thereof made he of brass. And he made for the altar a brasen grate of network under the compass thereof beneath unto the midst of it. 5 And he cast four rings for the four ends of the grate of brass, to be places for the staves. And he made the staves of shittim wood, and overlaid them with brass. And he put the staves into the rings on the sides of the altar, to bear it withal; he made the altar hollow with boards. And he made the laver of brass, and the foot of it of brass, of the lookingglasses of the women assembling, which assembled at the door of the tabernacle of the congregation. And he made the court: on the south side southward the hangings of the court were of fine twined linen, an hundred cubits: 10 Their pillars were twenty, and their brasen sockets twenty; the hooks of the pillars and their fillets were of silver. 11 And for the north side the hangings were an hundred cubits, their pillars were twenty, and their sockets of brass twenty; the hooks of the pillars and their fillets of silver. 12 And for the west side were hangings of fifty cubits, their pillars ten, and their sockets ten; the hooks of the

وَصَنَعَ مَذْبَحَ الْمُحْرَقَةِ مِنْ خَشَبِ السَّنْطِ. طُولُهُ خَمْسُ أَذْرُع، وَعَرْضُهُ خَمْسُ أَذْرُع. مُرَبّعاً. وَارْتِفَاعُهُ ثَلاَثُ أَذْرُعَ. وصَنَعَ قُرُونَهُ عَلَى زَوَايَاهُ الأَرْبَعِ. مِنْهُ كَانَتْ قُرُونُهُ. وَغَشَّاهُ بِنُحَاسٍ. ۚ وَصَـبَعَ جَميعَ آنِيَـةَ الْمَذْبَحِ، الْقُـدُورَ وَالرُّفُوشَ وَالْمَرِّ اكنَ وَالْمَنَاشِلَ وَالْمَحَامِرَ، حَمِيعَ آنِيتِهِ صَنَعَهَا مِنْ نُحَاس. وصَنَعَ لِلْمَذْبَحِ شُبَّاكَةً صَنْعَةَ الشَّبَكَة مِنْ نُحَاسِ تَحْتَ حَاحِيهِ مِنْ أَشْفَلُ الِّي نَصْفِهِ. وَسَكَتَ أَرْبَعَ حَلَقَاتِ فِي الأَرْبَعَةِ الأَطْرَافِ لِشُبَّاكَةِ النُّحَاسِ بُيُوتاً لِلْعَصَوَيْنِ. 6ُوصَنِعَ الْعَصَوَيْنِ مِنْ خَشَبِ السَّنْطِ وَغَشَّاهُمَا سُٰحَاسٍ ۚ وَأَدْخَلَ الْعَصَوَسُ فِي الْحَلَقَاتِ عَلَى حَاسَى ذْبَحَ لِحَمْلِه بِهِمَا. مُجَوَّفاً صَنَعَهُ مِنْ أَلْوَاحٍ. ْوَصَنَعَ لِ الْمِرْحَضَةَ مِنْ بُحَاسِ وَقَاعِدَتَهَا مِنْ نُحَاسٍ. مِنْ مَرَائِي الْمُتَحَيِّدَاتِ اللَّـوَاتِّي تَحَيَّـدْنَ عِنْـدَ يَـابِ خَيْمَــة الاجْتِمَاع. وَصَنَعَ الدَّارَ. إِلَى جِهَةِ الْجَنُوبِ نَحْوَ التَّيْمَنِ أَسْتَارُ الـدَّارِ مِـنْ بُـوص مَـبْرُوم مِئَـةُ ذِرَاع.¹¹أُعْمِ عِشْرُونَ، وَقَوَاعِدُهَا عِشْرُونَ مِنْ نُحَاسٍ. رُزَرُ الأَعْمِدَةِ وَقُصْبَانُهَا مِنْ فِضَّةٍ. 11وَإِلَى جِهَةِ الشِّمَالِ مِئَةُ دِرَا أَعْمِدَتُهَا عِشْرُونَ وَقَوَاعِدُهَا عِشْرُونَ مِنْ نُحَاسٍ. الأُعْمِدَة وَقُضْبَانُهَا مِنْ فِضَّةِ.12وَإِلَى جِهَة الْغَرْبِ أَسْتَارُ خَمْسُونَ درَاعاً. أَعْمِدَتُهَا عَشَرَةٌ وَقَوَاعِدُهَا عَشَرٌ. الأُعْمِدَةِ وَقُصْبَانُهَا مِنْ فِضَّةِ. أَوَالَى جِهَةِ الشَّرْق نَحْوَ الشَّرُوق خَمْسُونَ ذِرَاعاً. 14لِلْجَانِبِ الْوَاحِدِ أَسْتَارٌ خَمْسَ عَشَرَةَ دَرَاعاً. أَعْمِدَتُهَا تَلاَثَةٌ وَقَوَاعِدُهَا تَلاَثُ. 15وَللْجَانِب الثَّانِي مِنْ بَابِ الدَّارِ إِلَى هُنَا وَإِلَى هُنَا أَسْتَارٌ خَمْسَ عَشَرَةَ ذِرَاعاً. أَعْمِدَتُهَا تَلاَثَةٌ وَقَوَاعِدُهَا تَلاَثُ. 16 حَمِيعُ أَسْتَارِ الدَّارِ حَوَالَيْهَا مِنْ بُوصِ مَبْرُومٍ،17وَقَوَاعِدُ الأَعْمِدَةِ مِنْ نُحَاسٍ. رُزَرُ الأَعْمِدَةِ وَقُصْبَانُهَا ۖ مِنْ فِضَّةٍ وَتَغْشِيَةُ رُؤُوسِهَا مِنْ فِضَّةِ وَجَمِيعُ أَعْمِدَةِ الدَّارِ مَوْصُولَةُ بِقُضْبَانِ ُ وَارْجُوَانِ وَقِرْمِزِ وَبُوصِ مَبْرُومِ. وَط عِشْرُونَ ذِرَاعًا وَارْتِفَاعُهُ بِالْعَرْضِ خَمْسُ اذْرُعِ بِسَوِيَّةٍ 19 وَأَعْمِدَتُهَا أَرْبَعَةٌ وَقَوَا عِدُهَا أَرْبَعٌ مِنْ نُحَاسٍ. رُزَزُهَا مِنْ فِضَّةِ وَتَغْشِيَةُ رُؤُوسِهَا وَقُضْبَانِهَا مِنْ وُحَمِيعُ أَوْتَادِ الْمَسْكُنِ وَالدَّارِ حَوَالنَّهَا مِنْ ²²هَذَا هُوَ الْمَحْسُوبُ لِلْمَسْكَنِ، مَسْكَنِ الشَّهَادَةِ الَّذِي َ كُسِبَ بِمُوجَبِ أَمْرٍ مُوسَى بِخِدْمَةِ اللَّاوِيِّينَ يَدِ إِيثَامَارَ بْنِ هَارُونَ الْكَاهِنِ.²²وَبَصَلْئِيلُ بْنُ أُورِي حُورَ مِنْ سِبْطِ يَهُوذَا صَنَعَ كُلُّ مَا أَمَرَ بِهِ الرَّبُّ

pillars and their fillets of silver. 13 And for the east side eastward fifty cubits. 14 The hangings of the one side of the gate were fifteen cubits; their pillars three, and their sockets three. 15 And for the other side of the court gate, on this hand and that hand, were hangings of fifteen cubits; their pillars three, and their sockets three. ¹⁶All the hangings of the court round about were of fine twined linen. ¹⁷ And the sockets for the pillars were of brass; the hooks of the pillars and their fillets of silver; and the overlaying of their chapiters of silver; and all the pillars of the court were filleted with silver. 18 And the hanging for the gate of the court was needlework, of blue, and purple, and scarlet, and fine twined linen: and twenty cubits was the length, and the height in the breadth was five cubits, answerable to the hangings of the court. 19 And their pillars were four, and their sockets of brass four; their hooks of silver, and the overlaying of their chapiters and their fillets of silver. ²⁰ And all the pins of the tabernacle, and of the court round about, were of brass.²¹This is the sum of the tabernacle, even of the tabernacle of testimony, as it was counted, according to the commandment of Moses, for the service of the Levites, by the hand of Ithamar, son to Aaron the priest. 22 And Bezaleel the son of Uri, the son of Hur, of the tribe of Judah, made all that the LORD commanded Moses.²³And with him was Aholiab, son of Ahisamach, of the tribe of Dan, an engraver, and a cunning workman, and an embroiderer in blue, and in purple, and in scarlet, and fine linen.²⁴All the gold that was occupied for

مُوسَى. 23 وَمَعَهُ أَهُولِيآبُ بْنُ أَخِيسَامَاكَ مِنْ سِبْطِ دَانَ، نَقَّاشٌ وَمُوَشٍّ وَطَرَّارٌ بِالأَسْمَانْجُونِيِّ وَالأَرْجُوَانِ وَالْقِرْمِرِ وَالْنُوصِ. 24 كُلُّ الذَّهَبِ الْمَصْنُوعِ لِلْعَمَلِ فِي جَمِيعٍ عَمَلِ الْمَقْدِسَ، وَهُوَ ذَهَبُ التَّقْدِمَةِ، تِسْعٌ وَعِشْرُونَ وَزْنَةً بْعُ مِئَـة شَاقِـل وَتَلاَثُـونَ شَـاقلاً بِشَاقِـل الْمَقْدِس. 25 وَفضَّةُ الْمَعْدُودِينَ مِنَ الْجَمَاعَةِ مِنَّةُ وَزْيَةٍ وَأَلْفٌ وَسَبْعُ مِئَةِ شَاقِل وَخَمْسَةٌ وَسَبْعُونَ شَاقِلاً بِشَاقِل الْمَقْدس.²⁶للرَّأْس نصْفُ الشَّاقل بشَاقل الْمَقْدس. لكُلِّ مَن اجْتَازَ إِلَى الْمَعْدُودِينَ مِن ابْن عِشْرِينَ سَنَةً فَصَاعِداً. لسَتِّ مئَة أَلْف وَثَلاَثَة آلاَف وَخَمْس مئَة وَخَمْسِينَ. 27 وَكَانَتْ مِئَةُ وَزْنَةٍ مِنَ الْفِضَّةِ لِسَبْكِ قَوَاعِد الْمَقْدس وَقَوَاعِدِ الْحِجَابِ. مِئَةُ قَاعِدَةٍ لِلْمِئَةِ وَزْنَةٍ. وَزْنَةٌ للْقَاعِـدَةَ. 28 وَاللَّالْفُ وَالسَّبْعُ مِئَـة شَاقِـل وَالْخَمْسَـةُ وَالسَّبْعُونَ شَاقِلاً صَنَعَ مِنْهَا رُزَزاً لِلأَعْمَدَةِ وَغَشِّي رُؤُوسَهَا وَوَصَلَهَا بِقُضْبَانٍ، 29 وَنُحَاسُ التَّقْدِمَةِ سَبْعُونَ وَزْنَةً وَأَلْفَانِ وَأُرْبَعُ مِئَةِ شَاقِل.30وَمِنْهُ صَنَعَ قَوَاعِدَ بَابِ خَيْمَةِ الإجْتِمَاعِ وَمَذْبَحَ النَّحَاسَ وَشُبَّاكَةَ النَّحَاسِ الَّتِي لَهُ وَجَمِيعَ آنِيَةِ الْمَذْبَحِ 31 وَقَوَاعِدَ اللَّارِ حَوَالَيْهَا وَقَوَاعِدَ بَابٍ الدَّارِ وَجَمِيعَ أَوْتَادِ اَلْمَسْكَنِ وَجَمِيعَ أَوْتَادِ الدَّارِ حَوَالَيْهَا.

the work in all the work of the holy place, even the gold of the offering, was twenty and nine talents, and seven hundred and thirty shekels, after the shekel of the sanctuary. 25 And the silver of them that were numbered of the congregation was an hundred talents, and a thousand seven hundred and threescore and fifteen shekels, after the shekel of the sanctuary: ²⁶A bekah for every man, that is , half a shekel, after the shekel of the sanctuary, for every one that went to be numbered, from twenty years old and upward, for six hundred thousand and three thousand and five hundred and fifty men. 27 And of the hundred talents of silver were cast the sockets of the sanctuary, and the sockets of the vail: an hundred sockets of the hundred talents, a talent for a socket.²⁸And of the thousand seven hundred seventy and five shekels he made hooks for the pillars, and overlaid their chapiters, and filleted them. ²⁹ And the brass of the offering was seventy talents, and two thousand and four hundred shekels. 30 And therewith he made the sockets to the door of the tabernacle of the congregation, and the brasen altar, and the brasen grate for it, and all the vessels of the altar, 31 And the sockets of the court round about, and the sockets of the court gate, and all the pins of the tabernacle, and all the pins of the court round about.